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Artistul se remarcă în special datorită armoniei li-
niilor, strălucirii culorilor și șarmului intim cu care 

prezintă o largă varietate de subiecte. Renoir era interesat 
să picteze atât figuri umane, cât și peisaje sau naturi sta-
tice. La Renoir, compoziția și plasticitatea formelor nu se 
subordonează încercării de a reda efectele luminii.Dincolo 
de subiect, preocuparea principală este exprimarea generoasă 
ori senzuală a dragostei de viață, a tinereții și a petrecerii. 
Renoir nu s-a mulțumit să ne lase moștenire doar opera 
sa, ci a pus bazele unei adevărate dinastii artistice: actorul 
Pierre Renoir (1885-1952), producătorul de film Jean Renoir 
(1894-1979), artistul plastic Claude Renoir (1901-1969) și 
producătorul de film Claude Renoir (1913-1993) sunt doar 
câteva din personalitățile acestei frumoase familii.

Pierre Auguste Renoir - Fiicele lui Catulle Mendes - 1888
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TimișRECAS,
„Mulțumesc fiecărui locuitor al orașului Recaș, pentru 

înțelegerea și implicarea activă în eforturile noastre 
de modernizare și înfrumusețare a acestei comunități!”

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Pavel TEODOR- Primar al orașului Recaș

Să ne amintim în An Centenar

ANUNȚ IMPORTANT

Domnule  primar, 
mereu alături de oameni, 
an  de  an,  ce  aveți  a  le 
spune  acum  acestor 

oameni în prag de sărbători?
Dragă, sincer îți spun, doresc să mulțumesc 

fiecărui locuitor al orașului Recaș, pentru înțelegerea 
și implicarea activă în eforturile noastre de 
modernizare și înfrumusețare a acestei comunități 
din care cu toții facem parte. Iar mulțumirile mele 
sunt determinate de aprecierea pe care o port 
cetățenilor tuturor localităților orașului nostru. 

Oameni care dovedesc tuturor că în Recaș trăiesc 
oameni gospodari prin felul în care își întrețin 
spațiile verzi din fața locuințelor, prin atenția pe 
care o acordă îngrijirii caselor în care locuiesc, 
prin faptul că nimeni nu abandonează materiale de 
construcții ori utilaje agricole pe domeniul public și 
prin multe altele.

Locuitorii Recașului au înțeles bine că țelul 
tuturor celor ce locuim pe raza acestui oraș este 
acela de a da orașului nostru și localităților sale, un 
aspect îngrijit care așează Recașul între orașele de 
frunte ale Banatului.

Primăria orașului Recaș, acordă tu-
turor locuitorilor care doresc să 

amenajeze spații verzi pe domeniul pu- 
blic, în dreptul locuințelor, pomi orna-
mentali sau fructiferi, precum și pământul 
necesar pentru umpluturi și denivelări

Cetățeni de onoare ai orașului Recaș
                                                

Ion COJAR
 (1931-2009)

În cea mai frumoasă constelaţie a cerurilor de 
iarnă, (9.01.1931) la Recaş, a văzut lumina 

zilei, cel căruia destinul i-a hărăzit un drum deosebit 
în viaţă şi i-a purtat paşii departe de locurile natale. 
A fost actor, regizor, director la Teatru Mic din 
Bucureşti (1969-1972), director general al Teatrului 
Naţional I.L. Caragiale din Bucureşti (1997-2001), 
profesor universitar la Academia de Teatru şi Film din 
Bucureşti. În anul 1999 i s-a conferit titlul de Cetăţean 
de Onoare al comunei Recaş, iar în 2001 este decorat 
cu ordinul „Steaua României în grad de ofiţer”.

În 2005 primeşte o diplomă de excelenţă a 
Universităţii Naţionale de Artă Teatrală şi Cinemato-
grafică I.L. Caragiale din Bucureşti la împlinirea a 
50 de ani de activitate pedagogică, tot în acelaşi an 
i se acordă titlul de Doctor Honoris Causa de către 
Universitatea de Artă Teatrală din Târgu-Mureş.

După 1 Decembrie 1918, România 
și-a dublat populația

Odată cu alipirea tuturor teritoriilor 
românești, populația țării a crescut de la 

7,2 milioane de locuitori la 14,6 milioane. S-a dublat 
și suprafața noului stat. După reîntregire, țara și-a 
mărit suprafața de păduri de 2,5 ori, la fel și căile 
ferate și pășunile. Toate pâ- 
nă în vara anului 1940, când 
România a pierdut Bucovina 
de Nord, Ținutul Herței și 
Basarabia, Transilvania de 
Nord și Dobrogea de Sud.

Minerii au fost printre cei mai 
numeroși participanți

Din zone precum Valea Jiului sau din salinele 
Ocnei Mureș, detașamentele de mineri porneau spre 
Alba Iulia. Aveau două semne distincte: lămpile 
minerești, purtate în mâini și fanfarele care-i 
însoțeau în trenuri. Erau disciplinați și entuziaști, 
așa după cum îi descriu martorii oculari. Nașterea Domnului să vă aducă în suflet 

lumină și căldură sufletească, iar Noul An să 
vă deschidă calea spre fericire 
și împliniri! Crăciun fericit! La 
mulți ani!

Președintele 
Consiliului Județean Timiș

Călin – Ionel Dobra

Pe domnul primar al orașului spre care duce șoseaua vinului, am dorit 
să-l întreb, de pe ultima treaptă a acestui an, despre relația sa cu oamenii 

locului. A acceptat, zorit fiind cu răspunsul, nu de mine, ci de programul impus de 
sărbătorile ce ne bat tuturor la ușă.
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SÂNMIHAIU ROMÂN
„Îi mulțumin din suflet domnului primar Viorel Mărcuți! 

Dacă și în viitor ne va sprijini tot așa, vom fi cea mai fericită 
școală din județ!”

Timiș

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

Claudiu CREPCEA - Director al școlii din Sânmihaiu Român

Se apropie iar-
na. În drumul 

meu spre comuna Sân-
mihaiu Român, aerul 
rece de lângă țărmurile 
somptuoase ale Begăi 
face ca vocile oame-
nilor să gonească fie-
care printr-un tunel al 
său. În interiorul Cămi-

nului Cultural domnește o căldură plăcută și glasuri 
vesele de copii. În sala arhiplină cu greu mai găsești 
un loc. Asta nu înseamnă că eu am întârziat, ci că 
ceilalți spectatori au venit mai devreme. Aveam 
să aflu că alături de oficialitățile locale, de părinți 
și profesori, în sală se află și foarte mulți invitați: 
dascăli din Timișoara, dar și cadre didactice de la 
școlile din județ și, la asta chiar nu mă așteptam, a 
onorat cu prezența această splendidă manifestare 
artistică a elevilor din comună și o echipă de 
inspectori ai Curții de Conturi aflați pe teren și care 

au „amendat” cu îndelungi aplauze evoluția elevilor 
artiști. Și cum să nu aplaude, când acești copii au 
făcut ca spectacolul închinat Marii Uniri din 1 
decembrie 1918, să devină o adevărată sărbătoare 
a spiritului românesc. S-au recitat poezii în dulcele 
grai bănățean, s-a prezentat o scenetă în timpul 
căreia m-am gândit că dintre cei care interpretează 
se vor împlini, în viitor, cel puțin doi actori, s-au 
jucat jocuri strămoșești, totul culminând cu o horă 
cum rar mi-a fost dat să văd.

Dacă a existat și un moment surpriză? 
Bineînțeles, a existat acest moment, sub forma a 
multe, foarte multe porții de fasole cu ciolan, oferite 
de domnul Viorel Mărcuți, edilul comunei, tuturor 
participanților.

La capătul manifestării, domnul director 
Claudiu Crepcea, emoționat și mulțumit deopotrivă, 
ne-a declarat laconic: „Îi mulțumim din suflet 
domnului primar Viorel Mărcuți! Dacă și în viitor 
ne va sprijini tot așa, vom fi cea mai fericită școală 
din județ!”

Rubrica școlii

Fiind atât de complexă, limba română provoacă de multe 
ori dificultăți. După omonime și paronime, una dintre 

cele mai mari confuzii pe care le facem constă în confundarea 
argoului cu jargonul. Vă mai amintiți ce semnifică fiecare dintre 
ele? Argoul reprezintă un limbaj secret, elaborat de un grup social 
închis, cu intenția de a nu fi înțeles de ceilalți vorbitori. În schimb, 
jargonul constă în cuvinte și expresii din alte limbi, folosite cu scopul de a-i 
impresiona pe cei din jur. Acestea pot desemna și limbaje specializate, precum 
medical, matematic, lingvistic. Nici nu este greu de explicat confuzia care apare 
între argou și jargon, ținând cont că ambele reprezintă, sub un anumit aspect, un 
limbaj utilizat de anumite categorii, inaccesibil celorlalte persoane. Pentru a le 
diferenția mai ușor, rețineți faptul că argoul se constituie ca un limbaj în sine, un 
vocabular aparte, creat intenționat de vorbitorii care au nevoie de un cod secret. 
În schimb, jargonul reprezintă folosirea termenilor de specialitate dintr-o anumită 
profesie.

 Capcanele limbiiRâdeți, 
râsul aduce sănătate!

Rugăciunea 
unui tânăr

- Dumnezeule bun 
și mare, vin la Tine cu o 
rugăminte – și Te rog să 
nu mă refuzi!... Ai adus 
pe lumea asta căruțe fără 
cai, telegrafie fără fir, 
rochii fără țesătură, drept 
credincioși fără inimă și 
conducători fără cap... 
Acum ai milă de mine, 
fă o minune și adu-mi o 
zestre fără nevastă!...                          
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TimișCHECEA
„Doresc să transmit tuturor locuitorilor comunei Checea multă 

sănătate, pace și să trăiască cu toții întru mulți ani!”
Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

Domnule  primar, 
vă  întâlnesc  preocupat 

de pregătirea comunei pentru sărbătoare,  într-un 
astfel  de  ceas,  vă  rog  să  transmiteți  un  mesaj  
consătenilor dumneavoastră.

Cu plăcere, cu atât mai mult cu cât Nașterea 
Mântuitorului Iisus Hristos este așteptată de toți 
creștinii, în fiecare an, ca un eveniment al reînnoirii 
și al bucuriei. Ea aduce în inimile celor ce cred în 

Cât a durat drumul meu spre Checea, pâraiele de vânt au curs în toate 
părțile inundând cu desăvârșire câmpia. Puterea vântului împrăștiase 

norii  și, odată cu ei,  întunericul. Cu domnul primar, cel mai  tânăr primar al 
„Asociației Primarilor din Banatul Istoric”, am convenit să vorbim, doar despre 
sărbătoare, despre marea sărbătoare a creștinătății. Și ne-am ținut de cuvânt…

Iisus Hristos speranță de viață, reconciliere și pace 
între oameni. Așa cum spune părintele în sfânta 
biserică, pentru universul creat, pentru fiecare 
popor creștin în parte, pentru fiecare familie altoită 
pe vița Hristos, Crăciunul este sărbătoarea iubirii 
reînnoite și a comuniunii. În apropierea unui astfel 
de eveniment, doresc să transmit, tuturor locuitorilor 
comunei mele, multă sănătate, pace și să trăiască cu 
toții întru mulți ani!

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Rubrica școlii
Cum este corect – sloganuri sau slogane?

Multă vreme, singura formă corectă de plural a 
substantivului „slogan”, a fost „sloganuri”, cu 

terminaţia „-uri”, specifică substantivelor neutre din limba 
română. Însă, cum s-a întâmplat şi cu alte cuvinte, uzul 
limbii a impus şi o a doua formă – „slogane” – preferată 
de mulţi vorbitori de limba romană (din neştiinţă sau prin 
asemănare cu pluralul altor substantive neutre – tunele/ 
tuneluri, gheme/ghemuri, ceremonial/ceremonialuri etc.).

Aşadar, potrivit DOOM 2, pentru substantivul 
„slogan”, sunt admise ca varinate literare (corecte) ambele 
forme, recomandată (preferată) fiind prima trecută în 
dicţionar, adică „sloganuri”.

De la departamentul nostru agricol

În sprijinul tinerilor fermieri

Solicitanții eligibili pen-
tru submăsura 6.1 – 

„Sprijin pentru instalarea tinerilor 
fermieri” sunt: u Tânărul fermier 
în conformitate cu definiția pre- 
văzută la art. 2 din R(UE) nr. 
1305/2013, care se instalează ca 
unic șef al exploatației agricole; u Persoana juridică cu 
mai mulți acționari, unde un tânăr fermier se instalează și 
exercită un control efectiv pe termen lung în ceea ce privește 
deciziile referitoare la gestionare, la beneficii și la riscurile 
financiare legate de exploatație. Tânărul fermier solicitant 
al sprijinului de instalare nu trebuie să dețină acțiuni în alte 
societăți care desfășoară activități agricole.

Din cartea de istorie 
a comunei noastre

Checea până 
la Marea Unire
1470 - localitatea Checea (Română) de azi 

este atestată documentar sub numele de Kocse, 
ca proprietate a familiei Blasiusz Szati, apoi a 
fraţilor Ladislau, Petru şi Ioan Desi;

- în acelaşi an şi cu acelaşi nume este atestată 
şi Checea Croată, aflată la trei kilometri de 
Checea Română;

- în aproprierea satului Checea Română a 
existat în evul mediu şi localitatea Újfalu;

1717 - aşezarea Checea avea doar opt case, 
fiind pustiită sub turci, populaţia românească 
rezistând totuşi un timp îndelungat năvălirilor 
otomane;

- aparţinea Episcopiei romano-catolice de la 
Zagreb;

1761 - este consemnată ca fiind locuită, din 
nou, de români;

1890 - comuna făcea parte din Comitatul 
Torontal (districtul Cenei) şi avea 981 
locuitori în Checea Croată şi 2.664 locuitori 
în satul mixt sârbo-român Checea Română;

1801 - satul se află în stăpânirea Episcopiei 
romano-catolice din Zagreb;

1919 - aproximativ jumătate din comună 
(Checea Croată) revine Regatului sârbilor, 
croaţilor şi slovenilor, frontiera fiind trasată 
chiar prin gospodăriile localnicilor (până în 
anul 1924);
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Pagină realizată de prof. Ana Maria POPA

S-aud dubași! S-ar tot taragota...

Când Săvârșinul intră în armonie cu 
veșnicia neamului atunci pe scena Casei 

Naționale din comuna cu însemne regale s-aud 
dubași vestind o adevărată sărbătoare a spiritului. 
Astfel s-a întâmplat la spectacolul pe care ad-
ministrația locală, având ca invitați personalități 
locale și județene, l-a dedicat Centenarului Marii 
Uniri de la 1918. Prezența numerosului public 
spectator – sala devenise neîncăpătoare – a fost 
răsplătită cu momente de ad-
mirabilă evoluție artistică de că- 
tre elevii liceului ce poartă nu-
mele regelui Mihai, de dubașii 
iviți parcă din datini și de cu-
noscute interprete de folclor. Și 
pentru că sunt cazuri, cum este 
acesta, în care imaginile devin 
mai sugestive decât vorbele, să 
le lăsăm pe ele să vorbească.                                                                 
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USUSAU
)

Arad

Florin ȚOLE- Primar al comunei Ususău

Dragi consăteni, Praznicul Nasterii Domnului a fost și este pentru toți prilej de bucurie și înnoire. 
Hristos Domnul, care S-a născut ca om în peştera din apropierea Betleemului, este Fiul Cel veşnic al 

lui Dumnezeu, Cel în Care, prin Care şi pentru Care au fost făcute cerul şi 
pământul, adică  întreg universul,  lumea nevăzută a mulţimilor de  îngeri  şi 
lumea văzută a mulţimilor de stele. Acest adevăr îl mărturisesc Sfinţii Apostoli, 
mai ales Sfântul Apostol Pavel şi Sfântul Apostol Ioan. 

În  apropierea  acestei  luminoase  sărbători  creștine,  vă  adresez  sincere 
urări de bucurie și sănătate, pace sufletească, iar Anul Nou în care intrăm să 
fie binecuvântat de Domnul cu împliniri în viața și în familiile dumneavoastră. 
La mulți ani!    

Calendarul 
sărbătorilor legale, 

valabil începând de anul viitor

Anul 2018 nu a ajuns încă la final și angajații 
doresc să știe deja ce zile libere vor fi în 

anul 2019. Iată-le:
u 1 ianuarie (marți) Anul Nou
u 2 ianuarie (miercuri)
u 24 ianuarie (joi) Ziua Unirii Principatelor 

României
u 26 aprilie (vineri) Vinerea Mare
u 28 aprilie (duminica) Paște ortodox
u 29 aprilie (luni)  Paște ortodox
u 1 mai (miercuri) Ziua Muncii
u 1 iunie  (sâmbăta) Ziua Copilului
u 16 iunie (duminica) Rusalii
u 17 iunie (luni)  A doua zi de Rusalii
u 15 august (joi)   Adormirea Maicii Domnului
u 30 noiembrie (sâmbăta) Sfântul Andrei
u 1 decembrie (duminica) Ziua Marii Uniri
u 25 decembrie (miercuri)  Crăciun
u 26 decembri (joi) Crăciun
Din păcate, există și vești mai puțin bune. Cinci 

dintre sărbătorile legale din 2019 vor pica în timpul 
weekend-ului, adică o treime dintre acestea.

Este necesar să facem 
această distincție, deoarece 

confuzia este frecventă și ea s-a 
datorat reglementării celor două 
tipuri de concedii în aceeași secțiune 
a Legii nr. 19/2000, cu modificările 
și completările ulterioare.

Concediu îngrijire copil bol-
nav este un concediu medical care 
se poate acorda oricăruia dintre 
părinți atunci când copilul este bol- 
nav. Se acordă până la o anumită  
vârstă a copilului (7 ani, respectiv 18 
ani dacă copilul suferă de afecțiuni 

Într-un parc din Moscova, un miliţian se opreşte 
în faţa unui bătrân, care citeşte o carte scrisă în 

ebraică. 
-Ce citeşti, jidane?, îl întrebă el. 
-Studiez ebraica, îi răspunde bătrânul. 
-La vârsta ta n-ai nici o şansă să ajungi în Israel. 
-Desigur, dar ebraica e în acelaşi timp limba 

Paradisului. 
-Dar dacă ajungi în iad? 
- Acolo mă voi descurca cu limba rusă.

Rubrica școlii
Ore suplimentare pentru elevi

Ministrul Educației, 
doamna Ecaterina 

Andronescu, a anunțat ore 
suplimentare în școli pentru 
copiii care nu țin pasul cu 
programa școlară. Măsura se va aplica elevilor din 
clasa a III-a până într-a VIII-a, cel mai probabil 
din luna ianuarie 2019. Elevii vor primi pregătire 
suplimentară de la învățătorii și profesorii de la clasă.

Pregătirea suplimentară trebuie să înceapă cât 
mai repede, chiar după vacanța de sărbători a elevilor. 
„Cred că toți cei care se află în această situație și se 
îndepărtează de majoritatea clasei trebuie să participe. 
Și cred că va trebui să începem aceste lucruri chiar din 
semestrul II”, a mai spus doamna ministru.

  Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Râdeți, râsul aduce sănătate!           
Limba rusă

De la biroul nostru de Resurse Umane
Concediu creștere copil /concediu îngrijire copil bolnav

intercurente), are o durată 
limitată anual (45 zile pe 
an) și necesită un stagiu de 
cotizare de o lună în ulti-
mele 12 anterioare lunii 
de acordare a concediului 
medical.

Concediu creștere copil /con- 
cediu paternal. 

Confuzia dintre cele două 
tipuri de concedii se datorează 
momentului în care ele se acordă, 
precum și faptului că ambele 

pot fi solicitate de tatăl 
copilului.

Concediul paternal se 
acordă potrivit Legii nr. 
210/1999 și nu este un con- 
cediu de asigurări sociale. 
El se acordă după nașterea 

copilului, dar nu mai târziu de 8 
săptămâni de la acest moment, 
iar indemnizația aferentă acestui 
concediu se suportă din fondul de 
salarii al angajatorului, iar nu din 
bugetul asigurărilor sociale de stat.
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FÂRLIUG Caraș-Severin

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

„Vă felicit pentru această inițiativă extraordinară de a înființa 
Asociația Primarilor din Banatul Istoric!”

Am primit la redacție

Asociația Primarilor din Banatul Istoric transmite domnului primar Ioan Borduz sincere 
condoleanțe la trecerea în neființă a preabunului său părinte.

Dumnezeu să-l odihnească!

Gheorghe DINU - Consul General al României la Vârșeț

Invitația de a fi prezentă la Vârșeț, la 
recepția oferită de Consulatul General al 

României, cu prilejul „Zilei Naționale a României 
în Anul Centenarului Marii Uniri”, a reprezentat 
pentru mine o deosebită cinste. Acolo unde alături 
de  domnul Președinte al Adunarii Comunei Vârșeț, 
de doamna prefect al Districtului Banatul de Sud, 
de doamna secretar provincial, de distinși invitați, 
am avut plăcerea să-l întâlnesc și pe domnul secretar 
al Unității Administrativ Teritoriale din Fârliug, 
domnul Remus Gal, alături de doamna sa.

Aflând de la domnul Remus Gal că reprezint, 
la această recepție, jurnalul „Asociației Primarilor 
din Banatul Istoric”, Excelența Sa, domnul 
Gheorghe Dinu, a ți- 
nut să transmită, prin 
intermediul jurnalului 
nostru, un mesaj 
conducerii și mem-
brilor asociației. Me- 
saj pe care l-am 
consemnat cu plăcere:

„Doresc să vă 
felicit pentru această 
inițiativă extraordina-
ră de a înființa 
Asociația Primarilor 
din Banatul Istoric, 

U

sau, cum îi mai spun bănățenii, a Banatului mare. 
Este, fără îndoială, o inițiativă deosebită, pe lângă 
alte inițiative transfrontaliere, ca să spun așa, iar 
pentru că dumneavoastră munciți cu sufletul iar 
sufletul nu poate avea granițe, vă asigur că vă voi 
sprijini prin înscrierea în această asociație a câtor 
mai mulți primari din așezările românești de aici. Și 
când spun asta, sunt sigur că voi găsi, că vom găsi 
audiență și asociația se va mări și se va putea începe 
astfel desfășurarea a cât mai multor proiecte benefice 
Banatului mare.”
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LENAUHEIM Timiș

„Fără eroi, 
un popor este ca un copac fără rădăcini!”

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

O frumoasă zi a recunoștinței, o zi în care 
comuna Lenauheim și-a omagiat trecutul 

și eroii, a avut loc la Lenauheim, în prezența 
autorităților locale, a cadrelor didactice, a elevilor 
și a Preaonoraților Părinți care au oficiat o slujbă  
de pomenire a eroilor acestui neam. A urmat apoi  
un frumos spectacol închinat Marii Uniri, pregătit  
de elevii școlilor din Lenauheim, Grabaț și Bul-
găruș, sub îndrumarea doamnei director Gabriela 

Mulțumesc colegului meu, Daniel Pătru, pentru sprijinul acordat în realizarea 
 acestei pagini / Mihaela ASTRENIE

Mateaș. Cu acest prilej, din partea primăriei 
Lenauheim, s-au oferit elevilor insigne, căciulițe și 
fulare cu culorile steagului românesc. 

La sfârșitul manifestărilor, au fost depuse 
coroane de flori la Monumentul Eroilor din 
Lenauheim și Grabaț, moment în care domnul 
primar Ilie Suciu a conchis: 

„Fără eroi, un popor este ca un copac fără 
rădăcini”.
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Din albumul cu poze al primăriei noastre

I-a sau ia?

VINGA
„În 2019 să fim mai buni și împăciuitori unii cu alții!”

Ioan NEGREI - Primar al comunei Vinga

Dacă este adevărat  că există primari pentru care  ziua este prea  scurtă, 
atunci edilul comunei Vinga este unul dintre ei. Și nici nu s-ar putea 

altfel, atâta vreme cât comuna reprezintă pentru dânsul a doua sa casă. Din acest 
motiv,  cum am mai  spus,  îl  caut  pentru  a  sta  de  vorbă  duminica. Acum,  spre 
sfârșit de an, știindu-l tot mai ocupat cu activitățile pe care le solicită o astfel de 
perioadă,  i-am propus doar un scurt,  foarte scurt dialog. Și dânsul a acceptat, 
fapt pentru care și  în numele dumneavoastră, a cititorilor  jurnalului nostru al 
primăriilor, îi mulțumesc.

Arad

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Doamnule primar, ce proiecte v-au ieșit bine și 
vă mândriți  cu ele în Vinga?

Vreau să vă spun că până în 2012 Primăria Vinga 
nu a accesat niciun leu fonduri UE. Eu am observat 
că atragerea finanțării de la UE era o cale foarte bună 
pentru a te dezvolta, fiindcă prin bugetul local prea 
multe nu poți face. Totuși, pot spune că am reușit 
să construiesc două capele în Vinga și Mănăștur, 
am făcut și un parc frumos, din fonduri locale, cu 
locuri de joacă pentru copii, teren sintetic pentru 
sport, cu locuri amenjate pentru bătrâni să stea la 
umbră vara și să joace o partidă de șah sau de remi, 
cu fântână arteziană și cu scenă. Acolo organizăm 

toate evenimentele an de an. Sunt realizări cu care 
pot spune că mă mândresc, dar avem multe de făcut. 
Important este ca lumea să aibă răbdare, pentru că noi 
de aceea suntem aici, la primărie, să facem lucruri bu-
ne și frumoase în folosul comunității și al cetățenilor.

Ce așteptați de la anul 2019?
În primul rând să fiu sănătos, să pot duce la 

final aceste proiecte. Aștept de la cetățeni și de la 
mediul politic o mai bună comunicare și înțelegere. 
În 2019 să fim mai buni și împăciuitori unii cu alții. 
Lumea trebuie să înțeleagă că numai cu credință în 
Dumnezeu și în pace putem merge cu succes înainte, 
spre binele nostru și al comunei Vinga.

În An Centenar Rubrica elevilor

Adeseori suntem întrebați, cum se scrie 
corect: i-a sau ia? Este bine să știți că 

ambele forme sunt corecte, depinde de contextul 
în care sunt folosite. Ia se scrie legat doar atunci 
când sensul cuvintelor exprimă acțiunea de „a lua”. 
Exemplu: Florin s-a gândit să ia (a luat) metroul 
pentru a ajunge la stomatolog. Altfel, forma i-a se 
folosește atunci când urmează o acțiune. Exemplu: 
Izabela i-a spus soțului că va întârzia diseară.

Ia se mai scrie legat atunci când cuvântul are 
valoarea unei interjecții. Exemplu: Ia să văd!  

Despre cum s-a asigurat securitatea 
Adunării Naționale  

După cum aflăm din cartea lui Florea Marin, 
„Medicii și Marea Unire”, securitatea 

Marii Adunări Naționale a fost asigurată pe mai 
multe niveluri. În pri-
mul rând, securitatea 
orașului a fost asigurată 
de subunitățile militare 
plasate pe acoperișurile 
caselor și ale turnurilor 
de biserici, de unde dominau împrejurimile. Clădirea 
Adunării Naționale a fost înconjurată cu trei cordoane 
de avanposturi, iar terenul pentru participanții la 
Adunare era supravegheat de cordoane de militari.

Câțiva medici au organizat trei puncte sanitare 
de prim-ajutor. Fiecare sanitar era dotat cu o targă, 
instrumente și medicamente de primă necesitate. 
Deasupra fiecărui punct fluturau două steaguri: 
tricolorul și unul alb, pe care se contura o cruce roșie.

Vizita Înalpreasințitului Părinte Timotei, Arhi-
episcopul Aradului, la 90 de ani de la târnosirea 
Bisericii ortodoxe din Vinga și la inaugurarea celui 
mai nou parc din localitate.

Râdeți, râsul aduce sănătate!           
En-gros

-Ai auzit, nevasta lui Goldenberg a născut tripleţi. 
-Care Goldenberg? Angrosistul? 
-Da. 
- Aşa-i trebuie. Să vadă şi el cum e când comanzi 

o marfă şi ţi se trimite mai mult.



10

SECUSIGIU Arad

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

La Secusigiu, sărbătorile iernii, indi-
ferent că vorbim de Ziua Eroilor, de 

Ziua Națională a țării, ori de cel mai luminos 
praznic, cel al Nașterii Mântuitorului nostru 
Iisus Hristos, sunt atât de frumos pregătite de 
conducerea Primăriei încât, dacă nu pot fi trăite 
la fața locului, atunci trebuie privite. Niciun 
text scris nu le poate reda mai bine frumusețea 
și puritatea decât imaginile de mai jos.

Pâinea și răchia de Secusigiu

Purtând steagul Unirii

O poză pentru viitorii 100 de ani

Secusigeni în așteptarea oaspeților

Copiii Secusigiului pregătiți de Centenar

Bucuria de a fi la microfon în fața părinților

La cazanul cu jumări

Domnul primar Ilie Chesa, 
salutând consătenii

Copilăria, cel mai frumos dar al vieții

Sărbători fericite!
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VOITEG Timiș

Iubiți credincioși,                                                     

Pagină coordonată de prof. Camelia FOGAȘ

Dreptul dumneavoastră              

Nu orice salariat sau viitor salariat care are studii 
superioare va obține automat salariul minim 

de 2.350 de lei, de la 1 ianuarie 2019. Dacă ne uităm la 
prevederea legală care introduce acest tip de salariu, vedem 
că nu se încadrează acolo situațiile în care lipsește vechimea 
minimă, dacă angajatul are studii în alt domeniu decât cel 
pentru care sunt necesare studiile pentru ocuparea postului 
respectiv ș.a.m.d.

Important! A avea studii superioare înseamnă a avea o 
diplomă de absolvire care să ateste finalizarea acelor studii. 
Un student care se angajează, chiar dacă o face în domeniul 
studiilor, este încă în formarea studiilor respective. Iată 
câteva astfel de situații, care nu se încadrează în prevederea 
de mai sus: 1. Lipsa vechimii de un an în domeniul studiilor 
prevăzute pentru funcția respectivă. Cei care se încadrează 
prima oară în muncă, să zicem, absolvenții cu diplomă de 
studii superioare, mai exact, nu vor primi automat acest 
salariu minim dacă se angajează de la 1 ianuarie. 2. Vechimea 
de un an realizată în alt domeniu.

Omul este un ca-
ier de iubire din 

 al cărui fir Dumnezeu vrea 
 să-Și facă mantie. O, cât de 
mult l-a iubit Dumnezeu pe 
om, încât a trimis pe Fiul 
Său în lume să-l întoarcă 
de pe cărarea iadului!

În lumea de azi sunt 
atâtea săbii care fac să sângereze gândurile omului. 
Chiar dacă pacea pe pământ este relativă, vedem 

Când se va sfârși umorul se va sfârși civilizația
Omul inteligent are umor

Dan PURIC

Omul inteligent are umor. Budiștii ăia sunt racordați și ei la Absolut. 
Na, că sar de la una la alta... Îmi amintesc de meșterul Beligan, 

Dumnezeu să-l odihnească, pe vremea lui Ceaușescu îl critica unul tare de tot la 
o ședință, iar Beligan se uita la el zâmbind, de parcă îl lăuda. În pauză întreabă 
cineva: „Domnu’ director, dar cum ați acceptat să vă facă așa ceva?” La care 
Beligan zice: „Dragă, eu mă uit la ăștia cu binoclu întors…” Omul inteligent 
asta face. Nu e bășcălie, aia nu are nimic sfânt.

Umorul românesc e creștin, te trezește, nu rănește, și nu râzi de orice și de 
oricine.  Uite.. Charlie Hebdo… În numele libertății de expresie vedem niște 
chestii patologice. Ultimul țigan român din Paris n-ar fi făcut un astfel de mișto. 
Indiscutabil, nu prin împușcare răspunzi la așa ceva. Dar libertatea mea are ca 
unice limite granițele libertății celuilalt. Sunt liber, însă nu ca să te devastez pe 
tine. Unele lucruri sunt sfinte, pur și simplu.

Dacă pentru musulmani Mahomed e sfânt, nu te atingi de el! Umorul 
nu înseamnă să murdărești credința și intimitatea altuia. Vorba lui Țuțea, 
„ortodoxia nu m-a învățat să urăsc catolicii”. Dacă pică omul pe stradă eu îl 
ridic, nu-l întreb ce confesiune are.

Din pragul 
grădiniței noastre

Darul 
lui Moș Crăciun  

Sub brăduț e o cutie, 
Înăuntru ce să fie? 
Am deschis-o și: mirare! 
Un căpșor din ea apare.
 
Moș Crăciun e buclucaș, 
Mi-a adus un iepuraș! 
Unul viu, nu jucărie! 
Stai că-s doi! Ce bucurie!
 
Două gheme de blăniță 
Cu urechi și cu codiță. 
Oare pot mai înspre seară, 
Să-i înham la sănioară?

Rubrica elevilor
 Rondelul orașului mic

Prof. univ. dr. Marcel TOLCEA

Fiindcă nu am exemplificat niciodată 
cuvintele invocate cu versuri ale unor 

clasici, citez astăzi o poezie a lui Alexandru 
Macedonski, Rondelul orașului mic, așezat 
pe note de Tudor Gheorghe: „Orașul mic 
te fură-ncet / Cu ale lui tăcute strade, / Cu 
oameni proști, dar cumsecade, / Ce nici nu 
știu că sunt poet. // Cu centrul intim și cochet, 
/ Și fără case cu arcade; Orașul mic te fură-
ncet / Cu ale lui tăcute strade. // Prin umbra 
parcului discret, / Nu se strecoară mascarade 
/ Și nu s-aud în el tirade / Despre-al politicii 
secret. - / Orașul mic te fură-ncet.”

Ca să conchid, pluralul corect astăzi este 
străzi. Dar și mai corect ar fi să constatăm că 
străzile sunt curate!

cum de multe ori, în istorie, a fost înfiptă sabia în 
gândul unei națiuni. O dată strivit spațiul mintal al 
omului el se aseamănă unui zbor cu aripile frânte.

Doamne, binecuvântează și păzește gândul 
nației române și să nu mai auzim pe la porțile 
Europei cuvintele: Român, caut țară!

Iubiți tineri, visați și ziua, însă nu visul unei 
frunze ruginii de toamnă. Visul vostru să fie mereu 
la dulcea Românie. Și nu uitați că Anul 1918 este 
parte din povestea fără sfârșit a neamului nostru 
românesc.

† IOAN Mitropolit al Banatului
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„Să investim în aceste trei direcții: educație, sănătate 
și infrastructură!”
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Conf. univ. dr. Sorin BLAJ

Atunci când prietenul meu, Vasile Todi  - preşedintele  jurnaliştilor din Banatul  istoric, mi-a 
sugerat să realizez un interviu cu domnul conf. univ. dr. Sorin Blaj, decanul Facultăţii de 

Ştiinţe Economice din cadrul Universităţii Europene „Drăgan” din Lugoj, am fost de două ori plăcut 
surprins. Mi se confirma astfel,  încă o dată, exigența maestrului de altfel proverbială,  în selectarea 
intervievaților găzduiți în paginile revistelor pe care le-a fondat, şi a doua oară, notorietatea domnului 
decan, care a depăşit graniţele frumosului oraş Lugoj. Astfel că într-una din zilele acestei luni, o zi 
frumoasă ca un migdal în marginea inimii, ca o pâine din care ies aburi,  am luat drumul Lugojului, 
pentru a-l întâlni pe domnul conferențiar Sorin Blaj…

Domnule decan, după câte ştiu, sunteţi absol- 
vent al Facultăţii de Ştiinţe Economice din cadrul 
Universităţii Europene „Drăgan” din Lugoj, al că- 
rei decan sunteţi astăzi. Care este cea mai frumoasă 
amintire care vă leagă de această Facultate?

Da, sunt absolvent al primei promoţii a 
Facultăţii de Ştiinţe Economice şi, la acest mo-
ment al întrebării dumneavoastră, mă năpădesc 
multe amintiri plăcute, cum ar fi: anii studenţiei, 
absolvirea, revenirea ca şi cadru didactic, studiile 
universitare de doctorat etc.

Cum aţi ales cariera economică, iar apoi pe 
cea academică?

Dintotdeauna am avut o în-
clinaţie spre economie, aşa încât am 
ales Facultatea de Ştiinţe Economice, 
iar cariera academică se datorează 
domnului prof. univ. dr. Ion Pereş, 
care a avut această iniţiativă şi căruia 
îi mulţumesc pe această cale.

Cu ce probleme vă confruntaţi 
cel mai des în exercitarea funcţiei 
de conducere a Facultăţii de Ştiin-
ţe Economice?

Întâmpinăm aceleaşi dificultăţi ca 
mai toate universităţile şi facultăţile 
din România: regresul demografic, numărul tot 
mai mic de absolvenţi de liceu şi implicit, un 
număr relativ mic de studenţi. Cu toate acestea, 
nu ne putem plânge, stăm bine şi, ce este cel mai 
important, avem suportul Fundaţiei Europene 
Drăgan, care sprijină în continuare universitatea 
noastră.

Care este cea mai mare satisfacţie, dar şi cea 
mai mare dezamăgire din carieră?

Cea mai mare satisfacţie a mea derivă din 
tot ceea ce fac: să predau, să învăţ, să ofer din 
cunoştinţele mele studenţilor. Cea mai mare 
dezamăgire? Faptul că existenţa universităţii din 
Lugoj, locaţie cu o dotare de invidiat, cu cadre 
didactice bine calificate este apreciată de prea 
puţini oameni.

Ce credeţi că îi atrage pe studenţi înspre 
facultatea pe care o păstoriţi?

Cred că apreciază condiţiile ce li se oferă şi 
cunoştinţele pe care le dobândesc.

Cum staţi la capitolul reprezentarea studen-
ţilor în structurile de conducere?

Universitatea Europeană Drăgan respectă cu 
stricteţe principiul reprezentativităţii enunţat de 
Legea Educaţiei naţionale, context în care studenţii 
noştri sunt reprezentaţi în toate structurile de 
conducere ale universităţii şi facultăţii, procentul 
fiind de peste 25%. Rezultatul acestei reprezentări? 
Studenţii au forţă, iar cuvântul lor se face ascultat!

Aveţi un plan de implementare a strategiei de 
dezvoltare a Facultăţii? Dacă da, în ce constă el?

Ne dorim să dezvoltăm cele două programe 
de studii acreditate: unul de licenţă 
(Finanţe şi bănci) şi unul de master 
(Management financiar), iar dez-
voltarea vizează două direcţii: în- 
tărirea programelor existente, prin- 
tre cele mai bune din ţară în domeniul 
Finanţe; dezvoltarea de noi programe 
şi atragerea de fonduri europene.

Sunteţi economist, formator 
în domeniul economic. Cum arată 
economia României în prezent, din 
punctul dumneavoastră de vedere?

Cea mai grea întrebare! La prima 
vedere totul este bine, avem creştere 

economică, ba mai mult, cea mai mare din Uniunea 
Europeană în 2017! Ar trebui să curgă lapte şi 
miere! Dar realitatea este cruntă! Omul simplu nu o 
simte pentru că este o creştere economică generată 
de consum, nu de producţie, care, în realitate bate 
pasul pe loc! Nu avem infrastructură, nu avem 
educaţie şi nu avem sănătate! Ce ar trebui să facem? 
Să investim în aceste trei direcţii: educaţie, sănătate 
şi infrastructură!

Vă este drag ceea ce faceţi domnule decan?
Dacă nu mi-ar fi drag, nu aş fi aici!
Ce planuri aveţi pentru 2019?
Îmi doresc să trecem cu bine peste evaluările ce 

urmează în 2019, instituţională şi pentru programul 
de studii de master şi să fim sănătoşi.

Un mesaj de sfârşit de an.
Le doresc studenţilor, cadrelor didactice şi 

celor ce vor citi acest interviu, multă sănătate, 
fericire şi noroc alături de cei dragi!

Interviu realizat de Aurel MIHUȚ


